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DEEFINTIONS OF ACCOUNTING : 

 :تعريفات  المحاسبة

1-Accounting: It's an information system that processes business 

transactions to various interested parties for making business and economic 

decisions . 

1-المحاسبة:  نظام  معلومات   يعُالج  المعاملات   التجارية  لمختلف  الأطراف  المعنية  لاتخاذ   القرارات  

                                                                                                    .والاقتصادية  التجارية

2-Accounting: It's the art of recording, classifying, reporting, and 

interpreting the financial data of an organization . 

 .وتفسيرها عنها، التقارير وإعداد  وتصنيفها، للمؤسسة، المالية البيانات  تسجيل  فن :المحاسبة -2

 

The Origins and Development of Accounting Throughout History: 

1-Accounting in Ancient Times: Accounting dates back to ancient 

civilizations. The Sumerians (circa 3000 BC) used recording systems for 

commercial transactions using clay tablets. In ancient Egypt, priests and 

scribes recorded taxes and agricultural revenues on papyrus In the Roman 

Empire, accounting systems were established to record government 

revenues and expenditures . 

 

witnessed the The Middle Ages  :Accounting in the Middle Ages-2

development of accounting with the flourishing of trade. Merchants in Italy 

began using more organized records to track their financial activities. In 

the 13th and 14th centuries, the need for accurate methods of tracking 

money increased with the emergence of banks and the growth of 

commercial activity.                                                                                         

 

 . :Entry Bookkeeping Revolution-The Renaissance and the Double-3

In 1494, the Italian monk and mathematician Luca Pacioli published his 

book "Summa de Arithmetica," which contained the first documentation 

of the double-entry bookkeeping system (debit and credit). This system 

revolutionized accounting, enabling businesses to record transactions 

more accurately.  



4-Accounting in the Modern Era: During the Industrial Revolution (18th 

and 19th centuries), accounting evolved to meet the needs of large 

corporations accounting standards and financial regulations emerged to 

standardize financial reporting. In the 20th century, international 

accounting bodies, such as the International Accounting Standards Board 

(IASB), were established to ensure transparency and consistency in 

financial reporting.                                                                                                          

Today, accounting relies on technology  :Accounting in the Digital Age-5

and artificial intelligence, facilitating the accurate and rapid recording and 

analysis of financial data. Modern accounting software such as SAP and 

QuickBooks have emerged, helping businesses automate their financial 

processes.                                                                                                       

 

In brief: Accounting began as a primitive system for recording 

transactions, and evolved over time thanks to commercial and 

technological innovations, until it became today an exact science based on 

                                                                      .digital systems and global standards 

 

 التاريخ عبر وتطورها المحاسبة نشأة

  استخدمت  حيث  القديمة، الحضارات  منذ  المحاسبة بدأت : القديمة العصور في المحاسبة. 1

  الألواح باستخدام  التجارية للمعاملات  تسجيل أنظمة( م.ق 3000  حوالي) السومريين حضارة

  على الزراعية والإيرادات  الضرائب  يسجلون والكتبة  الكهنة كان القديمة، مصر في .الطينية

  والنفقات  الإيرادات  لتسجيل محاسبية أنظمة وُضعت   الرومانية، الإمبراطورية في .البردي ورق

 . الحكومية

  التجارة،  ازدهار مع المحاسبة تطور الوسطى القرون شهدت : الوسطى العصور في المحاسبة. 2

  13 الـ القرن في .المالية أنشطتهم لتتبع تنظيمًا  أكثر سجلات  باستخدام إيطاليا في التجار بدأ حيث 

  النشاط ونمو المصارف ظهور مع الأموال لمتابعة دقيقة طرق إلى الحاجة زادت  ،14 والـ

 . التجاري

  لوكا الإيطالي والرياضي الراهب  قام ،1494  عام في: المزدوج القيد وثورة النهضة عصر. 3

  على احتوى والذي ،"Summa de Arithmetica"  كتابه بنشر(  Luca Pacioli)  باتشولي

 حيث  المحاسبة، في ثورة النظام هذا كان(.  Debit & Credit)  المزدوج القيد  لنظام توثيق أول

 .أكبر بدقة المعاملات  تسجيل من الشركات  مكّن

  المحاسبة تطورت  ،(19و  18 القرن) الصناعية  الثورة خلال :الحديث العصر في المحاسبة. 4

  التقارير لتوحيد  المالية والتنظيمات  المحاسبية المعايير ظهرت  .الكبرى الشركات  احتياجات  لتلبية

 الدولية المحاسبة معايير مجلس مثل الدولية، المحاسبية الهيئات  تأسست  ،20 الـ القرن في. المالية

(IASB)، المالية  التقارير في والاتساق  الشفافية لضمان. 



  الاصطناعي، والذكاء  التكنولوجيا على  المحاسبة تعتمد  اليوم،: الرقمي العصر في المحاسبة. 5

  مثل الحديثة المحاسبية البرامج ظهرت .  وسرعة بدقة المالية البيانات  وتحليل تسجيل يسهل مما

SAP  وickBooksQu، المالية عملياتها أتمتة في الشركات  ساعدت  التي . 

 

  بفضل الزمن مع وتطورت المعاملات، لتسجيل بدائي كنظام المحاسبة بدأت: باختصار   

  الرقمية الأنظمة على يعتمد دقيقاً علمًا  اليوم أصبحت حتى والتكنولوجية، التجارية الابتكارات

 . العالمية والمعايير

 

:USEFULNESS OF ACCOUNTING   

1-The accounting keeps a systematic and permanent record of all financial 

transactions of a business . 

2-The accounting protects the property of the business by designing the 

required system of accounting . 

3-The accounting keeps a control on expenses to minimize the same . 

4-The accounting provides information for meeting various legal 

requirements such as realization of the income tax purposes . 

 المحاسبة  فوائد

 .للشركة المالية المعاملات  لجميع ودائم منتظم بسجل المحاسبة تحتفظ -1

 . اللازم المحاسبي النظام تصميم خلال من الشركة ممتلكات  المحاسبة تحمي -2

 . لتقليلها  النفقات  المحاسبة ترُاقب  -3

 . الدخل  ضريبة  أغراض   تحقيق   مثل   القانونية،  المتطلبات   مختلف   لتلبية   معلومات   المحاسبة  توُفر  -4

 

Accounting is crucial for businesses, organizations, and individuals 

because it helps track financial transactions, manage budgets, and ensure 

compliance with legal regulations. Here are some key reasons why 

accounting is important : 

1-Financial Tracking & Decision-Making: Provides accurate records of 

income, expenses, assets, and liabilities. Helps businesses and individuals 

make informed financial decisions . 

 



2-  Legal Compliance: Ensures adherence to tax laws and financial 

regulations. Helps in filing tax returns accurately and avoiding penalties. 

3-  Budgeting & Planning: Assists in setting financial goals and managing 

cash flow. Helps organizations allocate resources efficiently . 

4-Business Performance Evaluation: Analyzes financial statements (e.g., 

balance sheet, income statement) to assess profitability . Identifies 

strengths, weaknesses, and areas for improvement. 

5-  Fraud Prevention & Risk Management: Detects financial 

irregularities and prevents fraud. Helps businesses minimize financial risks 

and losses. 

6-  Investment & Growth: Attracts investors by showcasing financial 

stability. Provides insights for expansion, mergers, or acquisitions . 

 

 

 وإدارة  المالية،  المعاملات   تتبّع  على  تسُاعد   إذ   والأفراد،  والمؤسسات   للشركات   ضرورية  المحاسبة

 : المحاسبة   لأهمية  الرئيسية  الأسباب   بعض   يلي  وفيما.  القانونية  للوائح  تثال الام   وضمان  الميزانيات،

.  والخصوم  والأصول  والنفقات   للإيرادات   دقيقة  سجلات   يوُفرّ:  القرارات  واتخاذ  المالي  التتبّع  -1

 .مدروسة مالية قرارات  اتخاذ  على والأفراد  الشركات  يسُاعد 

  تقديم   على  يسُاعد .  المالية  واللوائح  الضرائب   بقوانين  الالتزام  يضمن  :القانوني  الامتثال  -2

 .العقوبات  وتجنّب   بدقة الضريبية الإقرارات 

  يسُاعد .  النقدي  التدفق  وإدارة   المالية  الأهداف  تحديد   في  يسُاعد   :والتخطيط  الميزانية  إعداد  -3

 .بكفاءة الموارد  تخصيص  على المؤسسات 

.  الربحية  لتقييم(  الدخل  وبيان  العمومية،  الميزانية  مثل)  المالية  البيانات   يحُللّ  :الأعمال  أداء  تقييم  -4

 . التحسين ومجالات  والضعف القوة نقاط يحُددّ 

 الشركات   يسُاعد .  الاحتيال  ويمنع  المالية  المخالفات   عن  يكشف  :المخاطر  وإدارة  الاحتيال  منع  -5

 .المالية والخسائر المخاطر تقليل على

  التوسع   حول  رؤى  يقدم.  المالي  الاستقرار  إبراز  خلال  من  المستثمرين  يجذب   :والنمو  الاستثمار  -6

 .الاستحواذ  أو الاندماج أو

 

 

 

 

 



 المصطلحات المحاسبية بعض 

NO Accounting Terminology سبية مصطلحات محا 

1 Assets  الموجودات 

2 Liabilities  المطلوبات 

3 Equity  حقوق الملكية 

4 Revenues ايرادات 

5 Expenses  نفقات 

6 Profits ارباح 

7 Losses خسائر 

 


